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علی نوذرپور احیای مجمع شهرداران کل کشور را تحلیل کرد

اتحادیه سازی یا مجمع نمایشی؟

شرق:  بررسی برنامه هفتم توسعه در کمیسیون تلفیق مجلس به پایان رسیده است. 
آخرین موضوعی که در این کمیســیون بررســی شد، مدیریت شــهری بود و یکی از 
مصوبات آن هم «ایجاد قانون تشــکیل مجمع شهرداران کل کشور». بر اساس این 
مصوبه اعضای این مجمع در ســال اول، شهرداران کلان شــهرها و مراکز استان ها 

هستند و تا پایان برنامه هم قرار است همه شهرداران به عضویت آن درآیند.
علی نوذرپور، معاون ســابق سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور، درباره 
سابقه «مجمع شهرداران کل کشــور» به «شرق» می گوید:  موضوع به اواسط دهه 
۳۰ برمی گردد؛ زمانی که قراردادی بین وزیر کشــور وقت ایران اسداالله علم با سفیر 
آمریکا در ایران در راستای اجرای اصل چهار ترومن بسته می شود. این قرارداد کمک 
به ایران برای بازســازی و آماده سازی شهرها در راســتای تسهیل اصلاحات ارضی 
بود و پروژه ای به نام پروژه اصل ۱۱۳ تعریف می شــود که در قالب مفاد اصل چهار 
ترومن به شکل گیری اتحادیه شهرداری ها منجر شد. این اتحادیه هیئت مدیره داشته 
و مجمع عمومی مشــتمل بر شــهرداران کل کشــور که وظیفه این اتحادیه انتقال 
تجارب شهرداری ها به همدیگر و به طور مشخص آموزش و همچنین ارتباط بین این 
اتحادیه با اتحادیه های مشابه در سایر کشورها بود؛ زیرا در کشورهای دیگر نهادی به 
نام سازمان شهرداری ها نداریم که به دولت وابسته باشد، به جای آن اتحادیه است 

که وابسته به دولت نیست و با تکیه به خود شهرداری ها ایجاد می شود.
او ادامه می دهد:  این اتحادیه از ســال ۱۳۳۵ تا ۱۳۵۹ وجود داشت که بر اساس 
مصوبه پیشــنهادی وزارت کشور در شــورای انقلاب منحل و وظایف و منابعش به 
حوزه عمرانی وزارت کشور منتقل شد. از جمله نوستالژی های شهرداری ها این است 
که چرا نباید اتحادیه داشــته باشند. بعدها برای این اتحادیه یک ماده قانونی یعنی 
ماده ۱۱۱ هم تصویب شــد که مصوب سال ۴۵ است و به اقدامی که در سال ۱۳۳۵ 
انجام شد،  رسمیت داده و قانونیت می بخشد. ماهنامه شهرداری ها که بعد از انقلاب 
در ســال ۱۳۷۸ دوره جدید آن منتشر شد، جزء ارگان آموزشی این اتحادیه بود که از 
ســال ۳۵ تا ۴۹ به صورت مستمر منتشر می شد و خیلی هم مؤثر بود. این اتحادیه 
نشریه و کتاب منتشر می کرد و جلســات آموزشی داشت و همکاری های معینی با 
اتحادیه مشابه در کشورهای دیگر داشــت و مورد توجه دستگاه حکومتی هم بود 

که تقویت شود.
به گفته نوذرپور در ســال ۱۳۳۴ که قانون شهرداری تصویب شد، در ماده ۶۲ آن 
اشاره شد که برای نظارت بر امور شهرداری ها، پشتیبانی فنی و اداری از شهرداری ها 
یک اداره کل در وزارت کشور تحت عنوان «اداره کل شهرداری ها» تشکیل شود که از 
موضع دولت بر امور شهرداری ها نظارت و پشتیبانی داشته باشد و این حرکتی بوده 

به موازات حرکتی که در ســال ۳۵ در راستای اصل چهار ترومن انجام شد. در اینجا 
قانون می گوید یک اداره کل برای پشتیبانی و نظارت تشکیل شود. سال ۴۵ این ماده 
در قانون شهرداری اصلاح شد و «اداره کل» را عوض می کنند و «سازمان» می گویند 
و حوزه فعالیت های آن، آموزش کارکنان شهرداری ها و پشتیبانی فنی، اداری و مالی 
می شــود و بر اساس مفاد این ماده، سازمان متناسبی وابسته به وزارت کشور به نام 
سازمان شهرداری ها تشکیل می شود. وقتی سازمان شهرداری ها تشکیل می شود باید 
آن اداره کل منتفی می شد. لایحه ای از سوی وزارت کشور تنظیم و به دولت رفت و 
از آنجا به مجلس های سنا و ملی رفت که وقتی سازمان شهرداری ها تصویب شده 
باید اداره کل شهرداری ها منحل شود؛ ولی این لایحه در رفت و آمدهای بین مجلس 
گیر کرد و اداره کل همچنان به حیات خود ادامه داد و سازمان شهرداری ها علی رغم 

اینکه در قانون به آن اشاره شده، ایجاد نشد.
نوذرپور یادآور می شود:  ماده ۶۲ به نقش و جایگاه دولت در رابطه با شهرداری ها 
می پردازد و می گوید مجموعه ای باید باشــد که رابطه بین شــهرداری ها و دولت را 
تعریف کند و از سوی دیگر حرکتی در راستای اصل چهار ترومن تحت عنوان پروژه 
اصل ۱۱۳ شــکل گرفت که متأثر از تجربیات جهانی می گوید باید اتحادیه ای ایجاد 

شود به موجب ماده ۱۱۱ قانون شهرداری در سال ۱۳۴۵.
سال ۵۹ که اتحادیه منحل و وظایف و منابع آن به وزارت کشور منتقل شد، وقتی 
وزارت کشــور دید نمی تواند این حجم وظیفه و فعالیت را مدیریت کند، به این فکر 
افتاد که ماده ۶۲ را که همان ســازمان شهرداری هاســت، فعال کند و اساسنامه ای 
تهیه شــد و در هیئت دولت سال های  ۶۰-۶۱ به تصویب رسید و در مراحل بعد این 
اساسنامه مورد بازنگری و تأیید قرار گرفت؛ ولی باز هم سازمان شهرداری ها تأسیس 

نشد و اتحادیه هم که سال ۵۹ منحل شده بود.
او ادامه می دهد: در سال های ۷۹ -۸۰ در وزارت کشور مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
بودم، البته از ســال ها قبل تلاش می کردیم ســازمان شــهرداری ها ایجاد شود و در 
چارچوب فعالیت های ســازمان شــهرداری ها کارهای تحقیقاتی و آموزشی انجام 
می دادیــم و منابع مورد هزینه، منابعی بود که طبق قانون باید در اختیار ســازمان 
شهرداری ها قرار می گرفت؛ اما سازمان شهرداری ها نبود و دفتر برنامه ریزی عمرانی 
وزارت کشــور به عنوان جانشــین این ســازمان کارها را مدیریت می کرد. سال های 
۷۹-۸۰ آقــای خــرم که معاون عمرانی وزیر کشــور بود، پیگیر این موضوع شــد و 
در اساســنامه سازمان شــهرداری ها تغییراتی داد و اواخر سال ۷۹ و اوایل سال ۸۰ 
سازمان شــهرداری ها را ایجاد کرد که سازمان شهرداری های فعلی شد که دو سال 
بعد هم دهیاری ها به آن اضافه و تبدیل شد به سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
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اعضای احتمالی در میز مذاکرات غیر مستقیم 
با آمریکا

 آیا مشخص است که این توافق چه پایگاه هایی را دربر می گیرد؟  .
بلــه پایگاه های مورد نظر برای انجام این اقدام مشــخص شــده اند. نام و تعداد 
عناصــر کُــرد مخالف ایران و حتی محل سکونتشــان نیز مشــخص شــده اســت. 
می خواهم بگویم آمارهای موردنظر میان مقامات دو کشــور ردوبدل شــده است و 
دولت کردســتان عراق نیز برای اجرای موفقیت آمیز این توافق همکاری های لازم را 

با ما داشته است.
 ظاهرا بیانیه هایی هم در حال صادرشــدن است که براســاس آن گروه های کرد 
مخالف دولت ایران یا تَن به مهاجرت از عراق بدهند  یا سلاح هایشــان را تسلیم کنند 
و با پناهندگی سیاســی و تحت شــرایط خاص تبدیل به یک شــهروند عادی عراقی 
شــوند. یعنی زندگی روزمره شــان را بدون فعالیت های سیاسی و امنیتی علیه نظام 
جمهوری اســلامی دنبال کنند. این یک تحول جدید در روابط ایران و عراق اســت و 
نشــان می دهد که روابط جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عراق به مرحله عالی 

و در خور توجهی رسیده است.
 شــما پیش از این گفته بودید که با کردســتان عراق در رابطه با حضور نیروهای   .

اسرائیلی هم مذاکراتی انجام شده است. آیا در این دور از مذاکرات در این رابطه نیز 
صحبتی صورت گرفت؟

ایران هشــدارهای لازم را ارائه کرده و قول مســاعدی نیز از سوی مقامات عراقی 
داده شده است که اجازه ندهند اسرائیلی ها از خاک کردستان عراق علیه مواضع ایران 
استفاده کنند اما باید نتیجه آن را در عمل مشاهده کرد. البته متأسفانه صهیونیست ها 
هم اکنون در سیســتم های دولتی مختلف کردستان عراق به صورت گسترده ای نفوذ 
کرده اند. در حوزه ها و زمینه های اداری، مالی، امنیتی و حتی سیاحتی نفوذ کرده اند و 
با عناوین و گذرنامه ها و ملیت های مختلف اهداف ضد ایرانی شان را پیگیری می کنند. 
لازم به ذکر اســت که ما تمامی اقدامات آنها را رصد کرده ایم و تمامی مشخصاتشان 
اعم از نام و حرفه و شغلشان را به مقامات قضائی عراق و همچنین مسئولان اقلیم 
کردســتان ارائــه کرده ایم. همکاری های امنیتی ایران و کردســتان عــراق درباره این 
موضوع هم  از زمان ســفر آقای رئیسی آغاز شــده و در برخی از موارد با فشار دولت 
مرکزی عراق به نتایج امیدوارکننده ای منتج شده است. هرچند  هنوز برخی از مسائل 
به قوت خود باقی اســت و تلاش ها برای حل وفصلشان کماکان ادامه دارد. ما علاوه 
بر همکاری های امنیتی در حوزه های قضائی نیز همکاری هایی با عراقی ها داشته ایم 
که نتیجه آن مبادله زندانیان دو کشور در سال های اخیر بوده است؛ برخی از این افراد 
دوران محکومیت خود را در زندان های کشور محل تولد خود می گذرانند و برخی نیز 
مشــمول عفو رئیس جمهور عراق شده اند. اینها افرادی هستند که جرائم کوچکی در 
حوزه های ویزا و اقامت مرتکب شده اند. اما کسانی که در رابطه با قاچاق مواد مخدر 
 یا قتل مرتکب جرائمی شــده باشند، باید پس از انتقال به زندان های ایران باقی مانده 

دوره محکومیتشان را سپری کنند.
 منطقه ما در هفته هــای اخیر علاوه بر توافق امنیتی میان تهران و بغداد شــاهد   .

توافق مبادله زندانی های ایرانی و آمریکایی با میانجیگری کشور قطر بوده است. گفته 
می شــود نماینده ایران در این مذاکرات دبیر شورای عالی امنیت ملی بوده است. در 

آن سوی میز مذاکره کننده چه مقام آمریکایی راهبر این مذاکرات بود؟
به دلیل اینکه قطر روابط شــایان توجهی هم با ایران و هم آمریکا دارد، توانســت 
طرفیــن را برای نشســتن پای میز مذاکرات این مبادله راضی کنــد. علاوه بر این، این 
کشور از قدرت مالی قابل قبولی برای ارائه ضمانت های لازم به تهران و واشنگتن هم 
برخودار اســت. رقم موردنظر به گفته بعضی از افراد شش میلیارد دلار بلوکه شده 
در بانک های کره جنوبی اســت و برخی افراد نیز این رقم را تا ۱۰ میلیارد دلار برآورد 
می کنند که دربرگیرنده بدهی کشور عراق به ایران نیز هست. همان طور که اشاره شد، 
برای رسیدن مذاکرات به این سطح و آمادگی شرایط برای جابه جایی پول های ایران 
به بانک های دوحه و مسقط تضمین های موردنظر از سوی مقامات قطری ارائه شده 
است. باید به این نکته نیز توجه داشته باشید که قطر در انجام مأموریت های گذشته 
خود موفق بود و توانســت اطمینان جمهوری اسلامی ایران را نسبت به صداقت در 
انجام اقدامات خود به دست آورد. وضعیت این جابه جایی مالی نیز در حال حاضر به 
این صورت اســت که پول از کره جنوبی به بانک های اروپایی (سوئیس) منتقل شده 
است و پس از تبدیل شدن به یورو به بانک های قطری منتقل می شود. آمریکایی ها با 
تضمین قطری ها پذیرفته اند که پول های ایران از بانک های کره ای به اروپا و ســپس 
قطر منتقل شــود و پس از آن عملیات آزادی زندانیان آمریکایی صورت گیرد. یعنی 
ابتدا همه شــرایط حمهوری اسلامی ایران تحقق پیدا کند و پس از آن خواسته های 

واشنگتن مورد رسیدگی قرار گیرد.
 ایران علاوه بر آزادسازی پول هایش چه خواسته دیگری داشته است؟  .

ما خواســته ایم محدودیتی در هزینه کردن پول هایمان نداشته باشیم. در گذشته 
آمریــکا مجوزهایی برای خرید دارو و مواد غذایی با اســتفاده از پول های موجود در 
عــراق ارائه کرده بود اما در عمل دیدیم که ایران نتوانســت کاری از پیش برد. ایران 

می خواهد ابتدا شاهد برداشته شدن این موانع باشد.
 اما پول های ایــران همچنان تنها می تواند صرف خرید دارو و موادغذایی شــود.   .

درست است؟
ظاهرا موارد دیگری نیز وجود دارد که اعلام نشده است. یعنی مجوزهای بیشتری 
به نسبت پول های آزاد شده ایران از عراق در اختیار تهران قرار می گیرد. اگر این توافق 
به خوبی اجرا شود، ما شاهد تداوم آن در رابطه با مذاکرات هسته ای نیز خواهیم بود.

 آیا به صورت خاص مشــخص شده اســت که نماینده آمریکا در مذاکرات مبادله   .
زندانیان ایرانی-آمریکایی چه فردی است؟

در آن ســو مقامات شــورای امنیت ملــی آمریکا حضور دارند. البتــه مانند ایران 
نماینده وزارت خارجه نیز حضور دارد اما هدایت مذاکرات از طرف آمریکایی با «برت 
مک  گرگ» هماهنگ کننده امور غرب آسیا و شمال آفریقا در کاخ سفید است که خود 
یکی از افراد نزدیک به جک سالیوان رئیس شورای عالی امنیت ملی این کشور است.

 این بحث مطرح اســت که در گذشــته عمــان پول های حاصل از آزادســازی   .
دارایی های ایران را که به مسقط منتقل شده بود، صرف امور داخلی این کشور کرده 
اســت و در پاسخ به سؤالات مقامات ایران نســبت به سرنوشت پول های موردنظر 
عنوان کرده اســت که ما می توانیم این پول را در چند قسط به شما باز گردانیم. دلیل 

انتخاب قطر نیز به همین جهت بوده است؟ این موضوع را تأیید می کنید؟
این موضوع صحت ندارد. کشور عمان همچنان نقش تعیین کننده ای در مذاکرات 
ما با آمریکایی ها ایفــا می کند. د رحال حاضر نیز پول های ما از عراق به عمان منتقل 
می شــود و نه قطر. سیاست ایران این است که دیگر تخم مرغ هایش را تماما در یک 
ســبد قرار ندهد. عمانی ها بسیار امین هستند. در گذشته ما با کمک های دیپلماتیک 
این کشور توانسته ایم اهدافمان را پیگیری کنیم. به صورت کلی هم در حال حاضر دو 
کشــور در مذاکرات غیرمستقیم ما با واشنگتن حاضر هستند و بعید نیست این تعداد 
به ســه کشــور هم، افزایش پیدا کند. یعنی نقشی هم به سعودی تعلق گیرد. اتفاقا 
جمهوری اســلامی از ورود عربستان به این موضوع استقبال می کند تا روابط خود با 

این کشورها را مستحکم تر کند.
 یعنی نقشــی به پادشاهی ســعودی تعلق گیرد و در مذاکرات تهران و واشنگتن   .

نقش آفرین باشد؟
با توجه به فعالیت های عمده ای که میان تهران و ریاض نسبت به سرمایه گذاری 
در حوزه های نفت و گاز و انرژی ایران در حال انجام اســت، ممکن است نقش هایی 
به عربســتان و حتی به کویــت تعلق گیرد. این مذاکرات هــم در چارچوب بریکس  
یا مناســبات دوجانبه (ایران- عربستان) که به صورت شــتابزده در حال انجام است، 

پیگیری می شود.
 دلیل ورود کویت به این مذاکرات چیست؟  .

کویت نیز در یک ســری اقدامات امنیتی به ایران کمک های شــایان توجهی کرده 
است.

وزارت کشور؛ ولی شهرداری ها همچنان در حسرت آن اتحادیه اند.
این کارشناس حوزه شهری معتقد است:  شــهرداری ها در این سال ها به 
دنبال فعالیت های شبیه اتحادیه رفتند، اما بدون رسمیت قانونی؛ مثلا مجمع 
شهرداری های کلان شهرهای ایران یا مجمع شــهرداری های مراکز استان ها 
و... به راه افتاد که دبیرخانه مجمع شهرداری های کلان شهرها در شهرداری 
تهران اســت و مدیریت می شوند. این مجمع دقیقا می خواهد شبیه اتحادیه 
فعالیت کند با این تفاوت که اتحادیه قانونی بود و طبق قانون تعریف شــده 
بود اما مجمع تدبیر مدیریتی شهرداری ها بود و همیشه مورد اعتراض وزارت 
کشــور که به چه استنادی دور هم جمع می شوند و تصمیم می گیرند. از یک 
سو سازمان شهرداری ها شکل گرفته و از سوی دیگر شهرداری ها به دنبال این 

بودند که برای خود اتحادیه ای داشته باشند.
نوذرپــور یادآوری می کند: در لایحه مدیریت شــهری که در ســال ۹۳ در 
وزارت کشور نهایی کردیم و با امضای وزیر کشور به دولت دادیم، دو سازمان 
را دیدیم که یکی سازمان شــهرداری های فعلی است که به نقش دولت در 
نظارت و پشــتیبانی از شهرداری ها می پردازد و دیگری مجمع شهرداری های 
ایران است که به نوعی جایگزین اتحادیه شهرداری ها می شود. این لایحه در 
دولت ماند و طرحی هم با همین محتوا در مجلس شورای اسلامی در دست 
بررسی است که در این طرح مجمع شهرداری ها هست و وظایف و اختیاراتی 
برایش دیده شــده، ولی این طرح هنوز به تصویب نرســیده اســت. احتمالا 
آنچه در کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه مصوب شده همان اتحادیه 
شهرداری های قبل از انقلاب است که نامش را مجمع شهرداری های ایران یا 
مجمع شــهرداری های کلان شهرهای ایران گذاشتند که کار پسندیده و خوبی 
اســت؛ به شــرط اینکه فقط منوط به کلان شهرها نباشــد و به کل شهرهای 
ایران تســری داده شــود و اتحادیه وزینی شود و بخشــی از وظایف سازمان 
شهرداری های فعلی مثل آموزش، تحقیقات، همکاری های فی مابین و ارتباط 
با اتحادیه های مشابه به این اتحادیه جدید منتقل شود. سازمان شهرداری ها 
می تواند کمی جمع و جورتر شود و فقط به وظایف حاکمیتی بپردازد؛ البته با 
این توضیح که معاونت عمرانی وزارت کشور نیز منحل شود و نمی شود هم 

معاونت عمرانی و هم سازمان شهرداری ها را داشته باشیم.
نوذرپور ادامه می دهد: در حال حاضر وزارت کشــور ســه دفتر به معاون 
عمرانی وزیر کشور داده و برای سازمان شهرداری ها یک رئیس مجزا انتخاب 
کــرده که مــوازی کاری اســت. اگر بتوانیم به این مدل برســیم که ســازمان 
شهرداری ها را وابسته به وزارت کشــور و با اختیارات حاکمیتی که نظارت و 
پشتیبانی است داشته باشیم، یک اتحادیه داشته باشیم که غیردولتی است که 
به همکاری های فی مابین شــهرداری ها، انتقال تجارب و آموزش می پردازد؛ 
کاری که به صورت غیررســمی مجمع شــهرداری های کلان شــهرها انجام 

می دهند.
او درخصوص اینکه مجمع شهرداران کشور چه قدرتی می تواند داشته 
باشــد درحالی که شهرداری ها وابســتگی های مالی زیادی به دولت دارند، 
می گوید:  همین که دور هم جمع می شــوند و تشــریک مساعی و همفکری 
می کنند، بزرگ ترین قدرت اســت. وقتی یک اتحادیه شــکل می گیرد و زور و 
توان مالی اعضای اتحادیه کنار همدیگر قرار می گیرد، قدرت اســت. ضمن 
اینکه می توانند مصوبه داشــته باشند؛ یعنی در قانون بنویسند به طور مثال 
نیم یا یک درصد درآمد شــهرداری ها برای این اتحادیه بیاید که به کارهای 
آموزشی و پژوهشــی بپردازند و دولت هم می تواند در بودجه های سنواتی 
کمک کند و ســالانه رقمی به این اتحادیه کمک کنــد. در کنار این اتحادیه 
چیزی به نام صندوق مشــترک شــهرداری ها داشــتیم که کار این صندوق 
مالــی و اعطای تســهیلات برای پروژه هــای عمرانی بود کــه این صندوق 
مشترک شــهرداری ها که در سال ۵۵ تأسیس شــد در سال ۶۲ منحل شد. 
در قانون جدید التصویب یعنی قانــون تأمین درآمدهای پایدار و هزینه های 
شــهرداری ها، یک ماده به این پرداخته که این صندوق مشترک که نامش را 
صندوق توســعه و عمران شهرداری ها گذاشــته اند، دوباره شکل بگیرد. در 
این قانون گفته شده اساسنامه سازمان شهرداری ها باید مجددا تهیه شود و 

در مجلس به تصویب برسد.
نوذرپــور یادآور می شــود: یکی از کارهایی اســت که وقتــی در وزارت 
کشــور بودم دنبال می کردم ، این بود که به دنبال شــکل گیری اتحادیه بودم 
و با وزیر کشــور مکاتبه داشتم. اما وزارت کشوری ها خیلی دنبال شکل گیری 
اتحادیه ها نیستند؛ چون فکر می کنند قدرتشان کمتر می شود و رقیب سازمان 
شهرداری ها می شود یا احتمالا سازمان شهرداری ها را در خود می بلعد؛ در 
حالی که اگر درست ســازماندهی کنیم می توانیم یک سازمان شهرداری ها 
داشته باشیم که صرفا از موضع دولت ارتباط بین شهرداری ها و بخش دولت 
را تنظیم کند و بر کمک هایی که دولت از طریق این سازمان به شهرداری ها 
می کند، نظارت کرده و هدایت عام را داشــته باشــد و اتحادیه هم راجع به 
مسائل خود بحث کنند و توانایی های فنی و مالی دارند و باید با یکدیگر این 
داده ها را به اشتراک بگذارند و پروژه های مشترک تعریف کنند. این اتحادیه 
می تواند در اســتان ها اتحادیه استانی داشــته باشد. سازمان همیاری ها که 
در استان ها هم وجود دارد، می تواند اسمش به اتحادیه استانی تغییر کند. 
اسمش سازمان همیاری شــهرداری ها در استان هاست، اما عملا در اختیار 
معاونت عمرانی استانداری است و وجه دموکراتیک و مردمی اش که خود 
شهرداری ها سهامدار اصلی هستند، نادیده گرفته می شود. پس دو سازمان 
جدا می شود که یکی دولتی و یکی غیردولتی است. سازمان دولتی وظیفه 
نظارت، پشــتیبانی و هدایــت عام دارد و ســازمان غیردولتی وظیفه انتقال 
تجربه و همکاری های فی مابین از یک سو و همکاری با اتحادیه های مشابه 
در سایر کشورها از سوی دیگر را دارد بنابراین می تواند بسیار قدرتمند شود. 
اگر اتحادیه باشــد این آموزش ها می تواند پررونق و محکم باشــد و انتقال 

تجربه ها بسیار سریع صورت بگیرد.


